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کــوتــــاه

  رئیس مجلس شورای اسلامی 
ضمن تبریک اعیاد شعبانیه و روز 
پاسدار گفت: سپاه پاسداران ضامن 
امنیت و آرامش این آب و خاک و 
مایه دلگرمی مستضعفان سراسر 
جهان است.  محمدباقر قالیباف در 
نطق پیش از دستور خود در جلسه 
علنی دیروز )شنبه-  ۶ اسفند( 
ضمن تبریک و تهنیت فرا رسیدن 
میلاد با برکت امام حسین )ع( و 
روز پاسدار به ملت شریف ایران 
اسلامی و پاسداران جان برکف 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بیان 
کرد: سپاه پاسداران چشم و چراغ 
ملت ایران و ضامن امنیت و آرامش 
این آب و خاک و مایه دلگرمی 
مستضعفان سراسر جهان است. 
وی افزود: سپاه پاسداران همواره 
در حوادث و بلایا از قبیل سیل و 
زلزله و هر جایی که مردم به کمک 
نیاز داشته اند نه فقط در قالب یک 
نیروی نظامی بلکه همچون یک 
سازمان عظیم اجتماعی بدون 
فرق قائل شدن میان افراد به یاری 
آحاد ملت شتافته و بار مشکلات را 

از روی دوش مردم برداشته است. 
رئیس مجلس شورای اسلامی 
در ادامه یادآور شد: موفقیت های 
پاسداران شجاع، مومن و متعهد 
سپاه عصبانیت دشمنان ایران و 
دشمنان امت اسلامی را برانگیخته 
است و مکر و حیله سلطه گران را به 
خودشان برگردانده است. هر برگه 

از تاریخ غرور آفرین سپاه پاسداران 
به خون دلیرمردانی آغشته است 
که از جان و مال خود در راه دفاع از 
آرمان های اسلام و انقلاب اسلامی 
گذشته اند و خط سرخ مقاومت 
را زنده نگه داشته اند. قالیباف 
افزود: به پاسداران غیور انقلاب 
اسلامی افتخار می کنیم و قدردان 

رشادت و ازخودگذشتگی یکایک 
آنها هستیم. وی ضمن تبریک و 
تهنیت فرا رسیدن ولادت اسوه 
ایثار و ادب علمدار دشت کربلا 
قمر بنی هاشم حضرت اباالفضل 
العباس )ع( و روز جانباز به ملت 
رشید ایران اسلامی، اظهار کرد: 
به عموم جانبازان  را  این روز 
پاکباز و سرافراز کشورمان و به 
ویژه نمایندگان جانباز تبریک و 
تهنیت می گویم. رئیس مجلس 
شورای اسلامی همچنین برای 
مجروحین حادثه تلخی که در 
کرمان برای هلی کوپتر وزیر ورزش 
و همراهانشان پیش آمد، آرزوی 
سلامتی کرد و گفت: به خانواده 
برادر مجاهد و جهادی اسماعیل 
احمدی که از چهره های خدوم، 
زحمتکش و نام آور عرصه جهادی 
کشور و رسیدگی به محرومین 
و محرومیت زدایی در حاشیه 
تهران و نقاط دوردست استان های 
محروم کشور بودند و همچنین به 
همه جهادی های سراسر کشور 

تسلیت می گویم.

در  مجلس  نماینده  یک    
اظهار  دولت  عملکرد  خصوص 
داشت: تفاوتی که دولت سیزدهم 
با دولت گذشته دارد در زمینه 
ارتباط با مردم و پیگیری مطالبات 
پیگیری  در  دولت  است؛  آنها 
پروژه های عمرانی سرعت بیشتری 
بخشیده و فعال تر عمل کرده و 
است،  گذاشته  بیشتری  وقت 
همچنین کارهای مثبتی را در 
پروژه های اجتماعی، سیاسی و 
فرهنگی داشته و در طول این مدت 
ارتباطش با مجلس نسبت به قبل 
بهتر و بیشتر بوده است. محمد 
حسین آصفری گفت:  اما در مقابل، 
دولت در دو حوزه عملکرد چندان 
قابل قبولی نداشته است؛ ابتدا 

حوزه اقتصادی است که به خوبی 
کار نکرده و تیم اقتصادی دولت 
هنوز برنامه  جدی در این حوزه 
هنوز نتوانسته پیاده کند و دیگر 
حوزه سیاست خارجی است که ما 
نتوانسته ایم ارتباط و تعامل موثری 
با دنیا داشته باشیم. نماینده اراک 
بیان کرد:  من اعتقاد دارم اقتصاد 
با تحریم امکان پذیر است؛ ما منابع 
داخل کشور  در  بسیاری  غنی 
داریم، به ویژه در حوزه معادن و 
گردشگری. ما باید با کشورهایی 
در  هستند  تحریم  ما  مثل  که 
سرمایه گذاری با آنها مشارکت 
داشته باشیم. اینها می تواند آثار 
خنثی سازی تحریم ها را در حوزه  
اقتصادی نشان دهد و در این امر 

نیز می توان موفق بود. اینکه ما 
متکی به این باشیم که تحریم هاچه 
زمانی برداشته می شود، نمی تواند 
خیلی کارساز باشد و به نظرم اگر 
در این حوزه ها ورود کنیم خیلی 
می تواند در خنثی و کم کردن 
تحریم ها موثر باشد. وی در واکنش 
روحانی  اخیر  صحبت های  به 
مبنی بر مانع بودن مجلس برای 
احیای برجام، افزود: پس لرزه های 
اقتصادی و سیاست خارجی که 
امروز با آن روبه رو هستیم حاصل 
روحانی  دولت  بی تدبیری های 
است؛ اگر ما در برجام توافق را گام 
به گام و اقدام مناسب و اورانیوم 
را سریع تحویل آنها نمی دادیم 
و مذاکرات را به انتخابات مرحله 

گره  ریاست جمهوری  دوم 
نمی زدیم، مطمئنا امروز تاثیر 
آن را می دیدیم. ولی با اقدامات 
روحانی به طرف غربی اعتماد 
کردیم، خواسته های آن ها را انجام 
دادیم و در مقابل ضمانت های 
لازم را از آنها نگرفتیم و امروز در 
حوزه سیاست خارجی و اقتصادی 
با مشکل جدی مواجه شدیم و 
روز به روز تحریم های جدیدی را 
علیه کشورمان تصویب می کنند. 
محمد حسن آصفری در خصوص 
مولدسازی گفت: مولدسازی تا 
زمانی که تبدیل به قانون نشود 
و مجلس شورای اسلامی نظارتی 
نداشته باشد خیلی نمی توانیم به 

آن امیدوار باشیم. 

یــادداشـــت
 همه چیز به سفر گروسی بستگی دارد

  علی اصغر زرگر
 کارشناس مسائل بین الملل

 محمدباقر قالیباف:     

سپاه پاسداران ضامن امنیت ایران و دلگرمی مستضعفان سراسر جهان است

محمد حسین آصفری:    
ارتباط دولت با مجلس نسبت به قبل بهتر  شده است 

 اعزام نمایندگان رهبر انقلاب 
برای تجلیل از جانبازان

در سالروز ولادت با سعادت قمر بنی هاشم 
حضرت اباالفضل العباس علیه السلام و روز 
جانباز، هیات هایی از طرف رهبر انقلاب اسلامی 
با حضور در منازل تعدادی از جانبازان سرافراز 
از رشادت ها و فداکاری ها آنان تجلیل کردند. 
حجج اسلام شکری، حاج علی اکبری، اختری، 
محسن قمی و محمد قمی در منازل جانبازان 
حاضر شدند و ضمن کسب اطلاع از زندگی 
و شرایط آنان از مجاهدت های این یادگاران 
دفاع مقدس و دفاع از حرم قدردانی کردند. 
قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران نیز به منزل تعدادی از جانبازان رفت 
و با آنان گفت وگو کرد. همچنین نمایندگان 
ولی فقیه در مراکز استان ها و ائمه جمعه سراسر 
کشور نیز به نمایندگی از رهبر انقلاب اسلامی 
در منازل تعدادی از جانبازان سراسر کشور 
حضور یافتند و از این ایثارگران تجلیل کردند. 

 برگزاری مراسم تشییع 
همسر شهید مطهری در تهران

مراسم تشییع پیکر، سرکار خانم عالیه 
روحانی، همسر گرامی شهید مطهری، صبح 
دیروز از منزل آن مرحومه برگزار شد. در 
این مراسم که با حضور جمع کثیری از مردم 
 ... برگزار شد، شخصیت هایی همچون آیت ا
محقق داماد، علی لاریجانی، حجت الاسلام 
والمسلمین علوی، فاطمه هاشمی، حسین 
مرعشی، حجت الاسلام والمسلمین سید رضا 
اکرمی، یوسف نوری، عزت ا... ضرغامی، علی 
محمد بشارتی، حجت الاسلام والمسلمین 
خسروپناه، حدادعادل، علاءالدین بروجردی، 
هاشمی،  محسن  نهاوندیان،  محمد 
واعظی،  احمد  والمسلمین  حجت الاسلام 
محمود صادقی، پروانه مافی، آذری جهرمی، 
حجت الاسلام والمسلمین پورمحمدی، فرهاد 
دژپسند، محمدرضا صادق، فرشاد مهدی پور 
و برخی از شخصیت های لشکری و کشوری 
حضور داشتند. بعد از انتقال پیکر همسر شهید 
مطهری به قم مراسم تشییع و تدفین از ساعت 
۱۶ از مسجد امام حسن عسکری)ع( به سمت 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( برگزار 
شد. همچنین بعد از نماز مغرب و عشا در مسجد 
اعظم قلهک مراسم ترحیم آن مرحومه برگزار 

می شود. 
 
تحریم های جدید اتحادیه اروپا 

علیه ایران و روسیه
اتحادیه اروپا با تکرار ادعای کمک های 
نظامی ایران به روسیه در جنگ اوکراین، 
اعلام کرد که چند نهاد ایرانی را به این دلیل 
تحریم کرده است. کمیسیون اروپا در بیانیه ای 
که در وبگاه آن منتشر شده است، دهمین 
بسته تحریمی را علیه روسیه و »کسانی که از 
جنگ متجاوزانه و غیرقانونی آن علیه اوکراین 
بسته  این  کرد.  اعلام  می کنند«  حمایت 
تحریمی شامل تحریم های اتحادیه اروپا علیه 
۱۲۰ فرد و نهاد می شود. در این بیانیه با تکرار 
ادعای حمایت نظامی ایران از روسیه در جنگ 
اوکراین، آمده است: این اقدامات تحریمی 
همچنین علیه افرادی در ایران انجام گرفته 
است که در تولید پهپادها و قطعات ]نظامی[ 
در حمایت از ارتش روسیه نقش داشته اند. 
کمیسیون اروپا با اعلام اینکه ممنوعیت های 
جدیدی برای صادرات »فناوری های حساس، 
دومنظوره و پیشرفته ای« اعمال شده است که 
به توانمندی های ارتش روسیه کمک می کند، 
افزود: این اقدام برای اولین بار، شامل هفت 
نهاد ایرانی می شود که از قطعات اتحادیه اروپا 
استفاده کرده و با پهپادهای »شاهد« به ارتش 
روسیه کمک می کردند تا به زیرساخت های 

غیرنظامی در اوکراین حمله کند. 

پاسخ ایران به درخواست 
»سوختی« طالبان

مشاور اقتصادی نماینده ویژه رئیس جمهور 
در امور افغانستان از تمدید دو ماهه مجوز 
به  ایران  از  )گازوئیل(  سوخت  ترانزیت 
افغانستان خبر داد. محمد مهدی جوانمرد 
قصاب با اعلام این مطلب اظهار داشت: با توجه 
به درخواست های مکرر طالبان از ایران مبنی 
بر تامین سوخت و در راستای اهداف کشور 
مجوز تمدید دو ماهه ترانزیت سوخت به کشور 

افغانستان با رعایت قوانین قبلی صادر شد. 

 غرب در موقعیت موعظه دیگران 
نیست

سفیر ایران در وین گفت: غرب امروز در 
موقعیتی نیست که دیگران را به خاطر )تعاملات 
نظامی( شان قضاوت یا موعظه کند! عباس 
باقرپور سفیر ایران در وین در توییتی در 
واکنش به مداخله ها و مواضع اخیر آمریکا و 
کشورهای اروپایی نسبت به تعاملات نظامی 
ایران با کشورهای دیگر گفت: زمانی که یک 
جنگ تجاوزکارانه، هرچند شکست خورده، 
در دهه 8۰ میلادی علیه ایران توسط صدام در 
عراق آغاز شد، آمریکا و اروپا از متجاوز حمایت 
کامل کردند و هر نوع سلاحی را، حتی سلاح 
شیمیایی را به او دادند. با چنین سابقه تاریکی، 
غرب امروز در موقعیتی نیست که دیگران را 

قضاوت یا موعظه کند

تلاش دشمن برای 
خرابکاری در مراکز 

حساس 

  سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس از حضور 
معاون ضدجاسوسی وزارت اطلاعات 
در جلسه ظهر این کمیسیون خبر 
داد و گفت: براساس گزارش ارائه 
شده، سرویس های اطلاعاتی دشمن 
تلاش های متعددی در کسب اطلاع، 
نفوذ و خرابکاری در مراکز حساس و 
مهم کشور داشته اند که عمده این 
موارد با هوشیاری نهادهای امنیتی 
کشورمان بی اثر شده است. ابوالفضل 
عمویی ادامه داد: براساس گفته های 
مقامات معاونت ضدجاسوسی، ضربه 
به صنایع نظامی، نفوذ در مراودات 
اقتصادی به منظور ایجاد بحران 
و سازماندهی آشوبگران از جمله 
برنامه های سرویس های متخاصم 
بوده که وزارت اطلاعات در حال 
مقابله با آنهاست. در این جلسه 
نمایندگان ضمن طرح سوالاتی 
درباره گزارش ارائه شده و تقدیر از 
موارد خنثی شده از اقدامات دشمن، 
بر هوشیاری کامل نیروهای امنیتی 

در جنگ اطلاعاتی تاکید کردند. 

ویـــــــژه
 دفاع جانانه طائب از طرح »مولدسازی«

قصد دولت فروش، یا به مشارکت گذاشتن 
اموال غیرمولد، هزینه بر و اضافی است

مشاور عالی فرمانده کل سپاه با اشاره به اینکه ما در عناصر 
قدرت قوی هستیم ولی یک جاهایی باید قبول کنیم که 
ضعف هایی هم هست و نیاز به تغییر داریم، گفت: حرف ما 
این است که در یکپارچگی این تغییر در حال انجام است، در 
حوزه اقتصاد واقعا کارهایی در حال انجام است، راهبرد آمریکا 
این بود که در تقابلی که با فشارها انجام می دهد کاری کند که 
صادرات نفت خام ایران با واردات غذا و دارو برابری کند، آنها 
فکر می کردند که این مشکلات پیش می آید اما تغییر ریل 
انجام شد. حجت الاسلام حسین طائب در برنامه »بدون توقف« 
که از شبکه سوم سیما پخش شد، اظهار داشت: در همین یک 
سال در غذا قطع ارتباط داخل به خارج انجام شده، ارز ۴۲۰۰ 
تومانی قطع شد و دولت این فرآیند را عوض کرد و گندم را 
به سه برابر قیمت از کشاورز خرید و تقاوت بین ارز نیمایی و 
۴۲۰۰ تومانی را ماهانه در قالب یارانه به مردم می دهد، به 
همین واسطه در واردات صرفه جویی کردیم که پولش در 
زیرساخت هزینه می شود، این دولت تا سال ۱۴۰۴ برنامه 
دارد، زیرساخت است که کشور را درست می کند و نتیجه این 
می شود که وابستگی آب و غذا به نفت را کم می کنیم.  طائب با 
اشاره به اینکه تا دولت بحث مولدسازی را مطرح کرد، همان 
اول کار هجمه ها آغاز  شد، اظهار کرد: دولت باید از کجا منبع 
درآمدش را تأمین کند، یا باید صادرات غیرنفتی داشته باشد، 
یا نفت خام بفروشد، یا مالیات و گمرک بگیرد و اموال دولتی را 
بفروشد، دولت برای مولدسازی سازوکار درست کرده، سیستم 
درست کرده که هر سه قوه نماینده داشته باشند و همه روی 
آن نظارت کنند تا اموال هزینه بر فروخته شود، قصد دولت در 
این طرح، فروش، تغییر کاربری و یا به مشارکت گذاشتن اموال 
غیرمولد، هزینه بر و اضافی است. وی در خصوص این سوال 
که جنگ ترکیبی از کجا علیه ما آغاز شد، تصریح کرد: جنگ 
ترکیبی از سال ۲۰۱۵ آغاز شد، جنگ ترکیبی عبارت است 
از یک راهبرد دفاعی آمیخته به جنگ سیاسی و کلاسیک، 
نامنظم و مجازی، خبررسانی جعلی، دیپلماسی، جنگ 
دادگاهی، مداخله در انتخابات ها، برهم زدن بافت جمعیتی، 
مهاجرپذیری، ایجاد تضاد دینی و یورش فرهنگی که از قبل 

آمریکایی ها به دنبال همه اینها بودند

اسقایی:  احسان  ملی-   آرمان    
مذاکره مستقیم با آمریکا در ارتباط با پرونده 
هسته ای ممنوع است. آن روز که برجام امضا 
شد و مذاکراتی بین ظریف و کری صورت 
گرفت و آن دو به توافقاتی در ارتباط با پرونده 
هسته ای رسیدند، بعد از آن برخی در ایران 
از لزوم مذاکرات با آمریکایی ها بر سر سایر 
موضوعات اختلافی سخن به میان آوردند. اما  
مقام معظم رهبری اعلام کردند که مذاکرات 
مستقیم با آمریکا ممنوع است. آن زمانی هم 
که مذاکرات در دولت روحانی بر سر پرونده 
هسته ای و بازگشت به برجام کلید زده شد و 
عباس عراقچی به مذاکره در ارتباط با بازگشت 
به برجام پرداخت، هیچ گونه مذاکره مستقیمی 
بین مقامات ایران و آمریکا صورت نگرفت. 
بعدها که دولت روحانی رفت و ابراهیم رئیسی 
بر کرسی او نشست، مذاکرات مجددی با حضور 
علی باقری آغاز شد. این مذاکرات هم در 
حقیقت غیرمستقیم ترین مذاکره بین ایران و 
آمریکا بود. به طوری که مذاکره کنندگان ایران 
در یک هتل و مذاکره کنندگان آمریکایی در 
هتلی دیگر حضور داشتند و هیات های مذاکره 
کننده اروپایی در بین دو طرف مدام پیام آورده 
و پیام می بردند. از این منظر بعد از توافق وین 
هیچ گونه مذاکره مستقیمی بین مقامات 
آمریکایی و ایرانی چه در مساله هسته ای چه 

در موارد دیگر صورت نگرفته است. 
  میانجی ها 

 ایران و آمریکا در طول سال های بعد از 
انقلاب در قطع روابط دیپلماتیک قرار دارند.     
بر کسی پوشیده نیست که در زمانی که محمد 
خاتمی به سازمان ملل رفت، کلینتون به دنبال 
مذاکره مستقیم با او بود که البته نتوانست به 
نیت خود دست یابد. فقط ظریف و کری بعد 
از پیروزی انقلاب با یکدیگر به مذاکره پرداخته 
بودند. مذاکره با ایرانی ها همواره دلچسب 
آمریکایی ها بوده است. به طوری که ترامپ چه 
قبل از خروج از برجام و چه قبل از این اقدام، 
همواره اعلام می کرد که خواستار مذاکره با 
تهران است. یک بار هم آمریکایی ها در زمان 
روحانی و حضور وی در سازمان ملل به دنبال 
مذاکره با ایران بودند. مقامات ایرانی چون 
مذاکره با آمریکایی ها را بی فایده می دانستند 
همواره این مذاکرات را رد کردند. چون معتقد 

هستند به آمریکایی ها نمی توان اعتماد کرد، 
اعتمادی که در صحنه عملی هم وجود ندارد، 
چراکه این آمریکایی ها بودند که زیر میز برجام 
زدند و اولین توافق ایران با غرب را به طور کل 
معلق کردند. از این جهت استدلال مقامات 
ایران در عدم نفع مذاکره با آمریکا منطقی 
است. در این میان البته در کنار فقدان مذاکره 
بین ایران و آمریکا به صورت مستقیم همواره 
کشورهایی هستند که همانند یک خط قرمز 
تلفن بین تهران و واشنگتن عمل می کنند. 
هرازگاهی هم اخباری در ارتباط با پیغام و 
پسغام های مقامات آمریکایی و ایرانی شنیده 
می شود. اولین میانجی بین ایران و آمریکا در 
پرونده هسته ای کشور پادشاهی عمان بود. 
آنها برای اولین بار بین ایران و آمریکا در مساله 
هسته ای میانجی شدند. اقدامی که هر چند در 
دولت احمدی نژاد آغاز شد اما در دولت حسن 
روحانی میوه داد و به برجام تبدل شد. از آن 
به بعد اروپایی ها نقش پیغام آور بین تهران و 
واشنگتن را ایفا کردند تا اینکه بر سر مساله 
اوکراین و همچنین عدم مقبولیت پیشنهاد آنها 
در شیوه بازگشت به برجام؛ آنها در برابر تهران 
قرار گرفتند. از آن به بعد کشورهای مختلفی 
تلاش کردند بین تهران و واشنگتن میانجی 
باشند، یک بار قطر، بار دیگر عمان، اخیرا هم که 
عراق مدعی است که مذاکراتی را با آمریکایی ها 
در مورد ایران انجام داده است.  به نظر پرونده 
هسته ای ایران و مذاکرات ایران و غرب به میز 
معادلات سیاسی منطقه رفته است و عده ای در 
منطقه موافق احیای برجام و عده ای با برجام 
مخالفند، موافقان درصددند به منظور احیای 

برجام میان ایران و آمریکا میانجی باشند. 
  آخرین تحولات هسته ای

 به نظر می رسد بعد از اینکه احیای برجام 
به در بسته خورد و تحولات جنگ اوکراین 
شکل گرفت، اقدام خاصی از سوی تهران، 
واشنگتن و پایتخت های کشورهای اروپایی به 
منظور بازگشت به برجام صورت نگرفته است. 
هرچند آمریکایی ها پیغام هایی را در ارتباط 
با موضوع هسته ای می دهند، همان طور که 
وزیر خارجه اعلام کرده، اما مقامات آمریکایی 
رسما اعلام کرده اند در حال حاضر احیای توافق 
هسته ای اولویت آنها نیست. اما پر واضح است 
که هیچ کس به اندازه آمریکایی ها به احیای 

برجام فکر نمی کند اینکه چه زمانی بخواهند 
در این زمینه به صورت رسمی وارد شوند، شاید 
آن زمان زمانی باشد که بازگشت به برجام برای 
آنها نفعی داشته باشد. بعید نیست بایدن این 
استراتژی را داشته باشد که در دمادم انتخابات 
به سمت احیای برجام حرکت کند تا آن را 
به عنوان دستاوردی برای خود در انتخابات 
قرار دهد. این روزها خبر چندانی از تحولات 
هسته ای نیست. موضوعات تنها به حضور 
بازرسان در ایران خلاصه می شود. گویا همه 
در انتظارند که ببینند بازرسان آژانس در مورد 
ایران چه گزارشی را اعلام می کنند. تهران و 
آژانس پرونده هایی را در دستور کار دارند که 
ایران قبل از احیای برجام خواستار بسته شدن 
آنهاست. به نظر می رسد سفر اخیر بازرسان به 
ایران در این جهت باشد.  وزیر خارجه آمریکا 
در صفحه اینستاگرام خود به زبان فارسی 
نوشت: »وزارت امورخارجه نوشت: در عین 
حال، ما همچنین به وضوح گفته ایم که گزینه 
توافق هسته ای با ایران یا به اصطلاح برجام 
اکنون روی میز نیست. ما ماه های زیادی را 
صرف احیای آن و بازگشت به توافق دوجانبه 
کردیم. چند ماه پیش پیشنهادی از سوی 
اتحادیه اروپا ارائه شد که همه از آن استقبال 
کردند: چین، روسیه و همچنین ایالات متحده 
و ایران آن را نپذیرفت. در این میان، البته، ما 
شاهد ارائه پهپاد از سوی ایران به روسیه به 
اوکراین بوده ایم. سخنگوی وزارت خارجه 
ایران نیز گفته: اکنون هم در شرایط کنونی 
جمهوری اسلامی هنوز هم معتقد به مذاکره 
است، معتقد است که روند مذاکره می تواند 
منجر به از سرگیری توافق شود، اما ما اعتقاد 
داریم که توافق در زمانی می تواند شکل بگیرد 
که اراده سیاسی مشترک نزد همه طرف ها از 
جمله دولت آمریکا وجود داشته باشد، مواضع 
سیاسی دولت آمریکا و همچنین عملکرد این 
کشور در رابطه با ایران نشان دهنده وجود 
تزلزل و سرگردانی در سیاست دولت آمریکا 
نسبت به توافق است، آنها رفتارهای متناقضی 
در ارتباط با برجام از خود نشان داده اند، از یک 
طرف معتقد هستند که ما علاقه مند به احیای 
برجام هستیم و از طرف دیگر در حوزه عمل 
شاهد اقدامات عملی جدی برای بازگشت به 

توافق نبودیم.

 »آرمان ملی« سرنوشت مذاکره هسته ای با آمریکا را بررسی می کند 

مذاکره مستقیم خیر، غیرمستقیم آری
   پس از آن که آمریکا در دوره ترامپ از برجام خارج شد، مقام معظم رهبری مذاکرات مستقیم با آمریکا را ممنوع کردند. 

از آن زمان تاکنون مذاکرات و انتقال پیام های دو طرف به صورت غیرمستقیم صورت می گیرد 
 موشک های کروز 

توسعه می یابد

مسکن و کمبود تخت 
بیمارستانی مهم ترین 
مشکلات استان تهران 

   فرمانده کل سپاه پاسداران 
با بیان اینکه موشک های کروز 
توسعه می یابد، گفت: موشک های 
کروز چون در سطح زمین حرکت 
می کنند مانند یک پرنده بال ثابت 
هستند و سرعت زیادی ندارند اما 
در نوع سوپرسونیک و مافوق صوت 
توسعه پیدا می کنند. سرلشکر 
حسین سلامی با یادآوری اینکه 
دشمن مجبور شده حدود هفت 
هزار میلیارد دلار برای مقابله 
تجزیه  کند،  هزینه  ایران  با 
انرژی متراکم دشمن را از دیگر 
اسلامی  انقلاب  دستاوردهای 
دانست و اظهار داشت: دشمن 
قدرت منطق را نمی فهمد و جز با 
زبان قدرت نمی شود با مستکبران 
سخن گفت. وی با تاکید بر اینکه 
امروز امن ترین کشتی تحت پرچم 
جمهوری اسلامی ایران حرکت 
می کند، افزود: وقتی وزیر خارجه 
سابق آمریکا می گوید از زمان 
شهادت سردار سلیمانی کابوس 
می بینم این نشانه تاثیر جهانی 

قدرت ما است.

   استاندار تهران گفت: مسکن، 
تأمین زیرساخت  و کمبود تخت 
بیمارستانی مهم ترین مشکلات 
در استان تهران است.به گزارش  
مهر، علیرضا فخاری در جلسه 
با استانداران سابق که با حضور 
مشاور و مدیرکل حوزه استاندار، 
معاونین استاندار و دیگر مسئولان 
برگزار شد، اظهار داشت: تجربه 
گذشتگان چراغ راه آیندگان 
است، هر چند ممکن است برخی 
موضوعات استان تغییر کرده باشد 
اما نظام مسائل یکسان است و 
شدت و حدت آن در برهه های 
مختلف فرق می کند.وی با اشاره 
به مشکلات استان تهران افزود: 
گذشته  در  مهاجرت  موضوع 
به شدت الان نبوده و اکنون 
جمعیت تهران معادل جمعیت 

چند استان است.

برجام در حالت کما بود و به نظر می رسد که به حالت اغما 
درآمده اما آنچه مسلم است از جانب ایران اختلافی وجود 
ندارد و ایران می خواهد باشرایط قبلی مذاکرات را دنبال 
کند اما غربی ها  احتمالا اولویت های دیگری در خصوص 
بحران های بین المللی از جمله بحران اوکراین دارند و مساله 
برجام در اولویت شان نیست. البته یک سری اختلافات و 
مسائلی هم پیش آمده است.  با توجه به استراتژی یا تاکتیکی 
که ایران در پیش گرفته زمانی که آمریکایی ها از برجام بیرون 
رفتند و اروپایی ها نیز تعللی داشتند و در مذاکرات شرط هایی 
را گذاشتند ایران به عنوان یک تاکتیک هسته ای تلاش کرد 
که به تعهدات قبلی پایبند نباشد و مساله غنی سازی را ادامه 
دهد.  ایران البته همکاری های خود را با آژانس ادامه داده و 
معمولا آژانس را نسبت به مسائل، تحولات و رویدادهایی که 
در ایران انجام می شود مطلع کرده است. صراحتا نیز اعلام 
شده که غنی سازی را تا ۶۰ درصد انجام می دهیم با توجه 
به بازدیدهایی که مامورین و بازرسان آژانس انجام داده اند 
یک بار این مساله مطرح شد که ایران چرا سانتریفیوژهای 
مختلف را در پایان پروسه غنی سازی به هم متصل کرده که 
می تواند غنی سازی را تا سطح بالاتری پیش ببرد. یا اینکه 
گزارش هایی که بعدا خود مامورین آژانس نیز انکار کردند 
که داده هایی وجود دارد که ایران غنی سازی را تا 8۴ درصد 
بالا برده است. البته اینها مطالبی بوده که رسانه های غربی به 
آن دامن می زدند. هر چند که ایران همان زمان انکار کرد و 
مامورین آژانس نیز گفتند که ما در این برآورد اشتباه کردیم. 
اکنون نیز مدیرکل آژانس تحت این عنوان می خواهد به ایران 
بیاید و این مساله را با کارشناس های خودشان مورد بررسی 
قرار دهد و مذاکراتی با تهران انجام دهند. البته این مذاکرات 
دو شکل خواهد داشت.  نخست اینکه احتمالا نتوانند با هم 
کنار بیایند و مساله را حل کنند. اگر این اتفاق بیفتد مقداری 
برای ایران هزینه ساز و هزینه بر خواهد بود و احتمالا در 
آژانس مطرح خواهد شد. غربی ها هم دنبال بهانه هستند که 
این را به عنوان تذکری جدی یا حتی صدور قطعنامه علیه 
ایران در دستور کار قرار دهند. یا اینکه مساله حل می شود و 
حل آن نیز به این صورت خواهد بود که چراغ سبزی به ایران 
خواهند داد که آمد و رفت هایی که به ایران انجام می شود. 
از سوی کشورهای همسایه بتواند باب مجددی از مذاکره را 
برای رسیدن به یک نتایجی باز کند. چون تقریبا رضایت 
ایران حاصل شده که بر اساس همان مذاکرات ۲۰۱۵ و 
پس از آن مذاکرات از سر گرفته شود و به توافق برسند. البته 
گزارش هایی هم از جانب نماینده روسیه بوده که به نظر 
می آید کارشکنی نیست، اما چندان اظهار نظر مناسبی نبود 
و گفته بود که وقتی آمریکا و اروپا مواضع مخالف در خصوص 
مذاکرات برجامی می گیرند غنی سازی 8۴ درصدی هم 
اتفاق می افتد. به نظر می رسد که یا روس ها می خواهند از 
این موضوع استفاده کنند و اجازه ندهند که مجدا مذاکراتی 
شروع شود یا اینکه یک اظهار نظر سطحی است که تلویحا  
غربی ها را از این جانب به هوش بدارند که اگر به مذاکرات 
برنگردند باید شاهد غنی سازی 8۴ درصد نیز در ایران باشند. 
اما باید دید که آقای رافائل گروسی که به ایران می آید نتیجه 
مذاکراتش بر چه اساس خواهد بود. آیا نظرش بر این است 
که برگردد گزارش دهد که با ایران به نتیجه نرسیدیم و 8۴ 
درصد واقعیت دارد یا اینکه به ایران باید و به هر نحوی مساله 
را حل و فصل کند و گزارش مثبتی به آژانس دهد و در نتیجه 
باب مذاکرات مثبت و جدیدی را بازگشاید. لذا باید منتظر 

سفر گروسی و اعلام نظر او بود. 


